
هشدار هماهنگ کننده مقیم سازمان ملل در 
ایران درباره بحران آب در ایران

 ایرانی ها باید بدانند که خطر
 کم آبی جدی تر از این حرفهاست

   هر ایرانی  دو برابر بیشتر از نیاز آب استفاده می 
کند و کسی توجهی به بی آبی نمی کند

شهروند| هماهنگ کننده مقیم سازمان ملل 
در ایران درباره بحران آب در ایران هشــدار داد و 
از همه خواســت برای کاهش این شرایط دست 
به دست هم دهند. بعد از هشدارهای مسئولان 
ایرانی درباره بحران آب در ایران، حالا این »گری 
لوئیس«، هماهنگ کننده مقیم ســازمان ملل 
در ایران است که درباره مسائل زیست محیطی 
و بحران آب در ایران هشــدار داده و از رســانه ها 
خواســته درباره این بحران به صورت جدی وارد 
شوند تا با آموزش همگانی در کاهش این بحران 

گام اساسی برداشته شود. 
لوئیس در این باره گفت: »علاوه بر آن، به خاطر 
این که کمبود آب، از دست رفتن تنوع زیستی و 
جنگل ها را داریم؛ زندگــی مردم در این مناطق 
پایدار نخواهد بود و مجبور به مهاجرت می شوند. 
جناب آقــای دکتر روحانی، خانــم دکتر ابتکار، 
جناب آقای چیت چیان وزیر نیرو و آقای کلانتری 
بارهــا در خلال مــاه های گذشــته از وضعیت 
هشدارآمیز آب صحبت کرده اند و سازمان ملل 
متحد معتقد است هشدارهایی که اینها به افراد 
می دهند، بسیار دقیق و بجاست. در اینجا نقش 
رسانه ها بسیار پررنگ تر خواهد بود.« به گفته او: 
»هر شــهروند ایرانی باید از این خطرات که الان 
ایران را تهدید می کند، آگاه باشد. به عنوان نمونه 
دیگر از آب برای تمیز کردن بالکنش استفاده نکند 
و پیاده روی جلوی خانه اش را به کمک آب شرب 
تمیز نکند و باید متوجه شوند که خطر جدی تر از 
اینهاست. در ایران با توجه به مشکل کم آبی که 
دارد؛ هر شهروندش دو برابر بیش از مقداری که 
باید، از آب استفاده می کند و کسی توجهی به این 
امر نمی کند. ما باید رفتارهای خود را در حیطه 
مصرف این منبع طبیعی بسیار مهم تغییر دهیم 

و عوض کنیم.« 
او گفت: »در ارتباط با دریاچه ارومیه یک سری 
حوضه آبریز وجود داشت که مسیر آنها تغییر یافته 
و به زمین های کشاورزی ســرازیر شده اند، این 
دریاچه و رودهای منتهی بــه آن در داخل ایران 
واقع شده و با کشور دیگر سهیم نیست. مشخص 
است که وضعیت کنونی آن کاملا به داخل ایران 

مربوط است.« 
لوئیس ادامــه داد: »اما در مورد افغانســتان و 
مشهد؛ مشهد از سه منبع آب می گیرد و آب خود 
را تامین می کند. یکی رودخانه کشف رود است که 
الان کاملا خشک شده است. منبع بعدی حوضه 
آبخیز کشف رود است که مردم، چاه های زیادی 
حفر کرده اند و مســتقیم آب از آن برمی دارند. 
بیشتر آب زمین های کشــاورزی که در حاشیه 
مشهد وجود دارد از این منبع آب خود را دریافت 
می کنند و منبع ســوم ›حریررود‹ است که وارد 
ایران شده به سمت شمال می رود، از سد دوستی، 
آب پمپاژ شده و به سمت مشهد ارسال می شود.« 
او گفت: »بیشــتر آب آشامیدنی مشهد از سد 
دوستی تامین می شود که فکر می کنم آبی که 
از این سد وارد ایران می شــود حدود 15 درصد 
است. همانگونه که اشــاره کردید الان افغان ها 
سد سلما را در این کشور ساخته اند که باعث می 
شود آب کمتری وارد سد دوستی شده و آب سد 
پایین آمده و مردم دسترسی به آب کمتری دارند. 
رودخانه هیرمند هم وارد ایران می شود و به سه 
شاخه)هامون( تقسیم می شود. افغانستان دوباره 
آنجا ســد زده که با آن کشاورزی می کند و برای 
تولید تریاک استفاده می شود و مجدد آب کمتری 
وارد ایران می شود. به خاطر همین امر است که 
الان آب خیلی کمتری در این منطقه وجود دارد 
تا وارد هامون شود. خیلی وقت ها آبی هم که وارد 
ایران می شود، مستقیم وارد هامون نشده و به چاه 

نیمه ها واقع در منطقه تغییر مسیر می دهند.« 

وزیر کار از کیمیا علیزاده خواست 
سفیر بهزیستی شود

مهر|  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از کیمیا 
علیزاده نخســتین زن ایرانی مدال آور المپیک 

خواست سفیر بهزیستی شود.
علی ربیعی درمراسم استقبال از نخستین زن 
ایرانی مدال آور تاریخ المپیک گفت: »برای حضور 
پروژه های اشتغال، مســکن معلولان و بررسی 

مباحث اجتماعی به استان البرز سفر کرده ام.« 
او با بیان این که مدال آوری کیمیا علیزاده قابل 
تحسین اســت و عملکرد وی جای تقدیر دارد، 
ادامه داد: »جامعه ایران به موفقیت در بخش های 
مختلف نیاز دارد. کیمیا علیــزاده امیدی برای 
آینده کشور است، با حضور چنین جوانانی آینده 

درخشانی را برای کشور می توان متصور شد.« 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی البرز گفت: 
»کیمیا علیزاده با داشته های کم، افتخار عظیمی 
برای کشــور به ارمغان آورد؛ امــروزه به جامعه 

پرنشاط نیاز داریم.« 
او با بیان این که نام کیمیا علیزاده الگویی برای 
نشاط و شادی درجامعه است، ادامه داد: »این فرد 
با توانایی و حجاب کامل خود درعرصه های جهانی 
خوش درخشید. این امر بیش از هرچیز دیگری 

ارزش های کیمیا را افزایش داده است.« 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درپایان گفت: 
 »از این ورزشکار نامی می خواهم سفیر بهزیستی

 کشور شود.«

گزارشی درباره دلایل تمایل ایرانی ها به پوشیدن لباس های تیره، رسمی که از قدیم به ارث مانده است

تیره پوشان اندوهگین
   قرایی مقدم، جامعه شناس: رنگ مشکی رنگ یأس و ناامیدی است و رنگ سفید نشانه پاکی و معصومیت و ایرانی ها باید بیشتر از آن استفاده کنند

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده:  

آسیب های اجتماعی در ایران روند صعودی دارد
 پس از گذشت ۳۶ سال از پیروزی انقلاب، نظام باید موضوع ورود زنان به ورزشگاه ها را مدیریت کند

نیره خادمی | مادربزرگش گفته بود که »اگر 
از دنیا رفتم، کســي لباس مشــکي نپوشد« اما 
وقتي از دنیا رفت همه لباس مشــکي پوشیدند 
چون پــاي آبرو و احتــرام خانوادگــي درمیان 
بود، اما ماجرا فقط ختــم مادربزرگ »علیرضا« 
نیست، مسأله تیره پوشي خیلي از آدم هاي شهر 
اســت که بالاخره براي خریدن لباس تیره یک 
بهانه اي براي خود دارند: »بــا همه رنگ ها جور 
مي شود« یا »کمتر به چشــم مي آیم« یا »قانون 
اداره ما این پوشــش را تعیین کرده است.« اینها 
را مردم مي گویند و ردپایش در سال های گذشته 
کمتر میان حرف های مسئولان اجتماعی ایران 
دیده شده است. شــاید جدیدترین و مهم ترین 
اظهارنظری که در سال های گذشته دراین باره و 
از زبان مسئولان منتشرشــده را باید مربوط به 
»حمید قبادي«، دبیرکارگروه مد و لباس بدانیم 
که یک ماه پیــش گفت که 55 درصــد گرایش 
مــردم و طراحان لباس به رنگ هاي تیره اســت 

و 45 درصد ترجیح شان لباس هاي روشن است.
 رنگ هــاي تیــره آدم را غمگین تــر نشــان 
مي دهد، اما بعضي ها معتقدند که رنگ هاي تیره 
مجلســي ترند و آدم را لاغرتر نشان مي  دهند، اما 
واقعیت این اســت که ریشــه تثبیت مدل هاي 
پوششــي را باید در تاریخ، روحیــه و اقلیم یک 
ســرزمین پیدا کرد و درباره رنگ هم شاید باید 
به همان رجوع کرد. این مســأله وقتي به عنوان 
یک سوال با یک جامعه شــناس مطرح مي شود، 
نخستین پاسخ این است »این مسأله ریشه هاي 
فرهنگي دارد اصولا جامعه ما با غم بزرگ شده و 

همواره درطول تاریخ هم غمناک بوده ایم.«
خیلی ها ریشه تمایل ایرانی ها را به تیره پوشی، 
جنگ هــای پــی درپــی در ایــران می دانند؛ 
جنگ هاي ایران و یونان در یک دوره 100ســاله 
و 500 ســال قبل از میلاد مسیح، حمله مغول به 
ایران در یک دوره 40ساله، همچنان آثار خود را 
در روحیه مردم بر جاي گذاشــته است. امان ا لله 
قرایي مقدم، جامعه شــناس یکی از کسانی است 
که این اعتقاد را دارد. او در این باره به »شهروند« 
مي گوید: »مــردم ایران هربار که به خودشــان 
مي آمدند، با جنگ و حمله هاي کشورهاي دیگر 
مواجه مي شــدند؛ جنگ با یونــان و بعد حمله 
مغول. تاریخ کشور ما پر از تاخت وتاز بوده است. 
بنابراین مردم در دوره هاي مختلف این غمناک 
بودن را تجربه کرده اند اما از دیگرســو تمایل به 
پوشش تیره از فرهنگ هاي دیگر نیز به ما رسیده 

و نهادینه شده است.«
او درباره خاصیت هاي فرهنگي که تیره پوشي 
را درمیان مردم به عنوان یــک فرهنگ پذیرفته 
شده در آورده اســت، توضیح مي دهد:  »شرایط 
ازسوي فرهنگ غالب در ایران طوري رقم خورد 
که رنگ تیره به عنوان نشــانه اي از متانت، وقار، 
نجابت، پاکدامني، شــخصیت و پایگاه اجتماعي 
مردم تبدیل شــد. چــه در دوره قاجار، صفویه و 
بعد از آن زنان و بزرگان خانواده هاي متشخص از 
رنگ هاي تیره و چادر مشکي استفاده مي کردند. 
بنابرایــن اســتفاده از این رنگ ها در پوشــش 
به عنوان یک رســم درآمد و باعــث افتخار افراد 
و شــخصیت ها شــد. حالا هم هرکدام از افرادي 
کــه درجامعه، خانــواده و ادارات دولتي یا حتي 
خصوصي لباس تیره به تن داشــته باشد، به نظر 
مي رســد که از وقار، متانت و پاکدامني بیشتري 

برخوردار اســت، درصورتي که مــا مي دانیم که 
رنگ سفید و روشن یکي از نشانه هاي مهم پاکي 
است. این ریشــه هاي عمیق  هزارســاله و شاید 
بیشتر است که اکنون شــاخص نجابت شده و با 
وجود گذر زمان همچنــان درمیان مردم وجود 

دارد.«
آنطور کــه از صحبت هــاي این کارشــناس 
بر مي آید، رنگ هاي تیره ابتدا از غم و ناراحتي ها 
به وجود آمد و تلفیق آن بــا بعضی فرهنگ هاي 
دیگر حالا به شــکل یک ارزش درآمده اســت: 
»حتي در طبقات اشراف کنوني هم این وضعیت 
ادامه دارد و در سطح جامعه به صورت یک ارزش 
اجتماعي درآمده اســت و آنچنان که مي بینید، 
بسیاري از زنان بزرگ هم با این رنگ پوششي در 

انظار حاضر مي شوند.«
او درباره وضعیتي که در گذشته بر ایران حاکم 
بوده است، توضیح مي دهد: »در دوران ساسانیان 
وضعیت پوشش درمیان ایرانیان به شکل کنوني 
نبوده و این رنگ و فرم ها بیشتر بعد از دوره قاجار 
اواخر دوران صفویه و افشــاریه ایجاد مي شــود. 
مستنداتي که از ایران باستان و دوران هخامنشي 
وجود دارد، هــم این موضــوع را تأیید مي کند؛ 
به عنوان مثال در قالی پازیریک که قدیمی ترین 
 فــرش دنیاســت و اکنــون درمــوزه آرمیتاژ 
ســن پترزبورگ در روسیه نمایش داده مي شود، 

زنان رداهاي سفید و رنگي بر تن داشته اند.« 
تأیید رنگ هاي تیره به آن دامن مي زند

با وجود اینکه در سال هاي اخیر وضعیت مردم 
در اســتفاده از رنگ در پوشــش خود نسبت به 
گذشته متفاوت تر شــده، اما باز هم ترجیح آنان 
به ســمت رنگ هاي قهوه اي، سرمه اي و مشکي 
اســت. امان الله قرایي مقدم، جامعه شــناس در 
این بــاره مي گوید: »اســتمرار ایــن وضعیت به 
 دلیل تأیید آن ازسوي رسانه ملي و خانواده هاي 
ایراني اســت. هم اکنون علاوه بر رســانه ملي در 
خانواده ها، مدارس و حتي ادارات دولتي بیشــتر 
رنگ های تیره مورد اســتقبال قــرار مي گیرد و 
همچنان هم به عنوان ارزش از آن یاد مي شــود. 
در این وضعیت کساني هم که تمایل به استفاده 
از لباس هاي روشــن تر دارند، به خصوص زنان و 
دختران، ازسوي جامعه طور دیگري به آنها نگاه 
مي شود. بنابراین این افراد هم براي اینکه خود را 
از زیر بار این انگ بیرون بکشند، مجبور مي شوند 

با رنگ هاي تیره تر درجامعه تردد کنند. واقعیت 
این اســت که دولت ها از طریــق قانوني که در 
برنامه و سریال هایي که از آن استفاده مي کنند، 
این رنگ را در بیشــترین معرض اســتفاده قرار 

مي دهند.« 
این جامعه شــناس با اشــاره به مقوله رنگ و 
اســتفاده از آن درمیان اقوام ایرانــي مي گوید: 
»اقــوام ایرانــي ازجملــه درمیــان کُردهــا، 
مازندران،  سیستان وبلوچســتان،  گیلاني هــا، 
لرســتان، قشــقایي ها و جنــوب کشــور نگاه 
بســیار متفاوتي نســبت به رنگ ها داشــته اند، 
مثــلا در شــمال کشــور لباس ها تحــت تأثیر 
طبیعتــش آن رنگ هــاي زیــادي در آن به کار 
رفتــه اســت. در سیستان وبلوچســتان رنــگ 
غالب لباس ها ســفید اســت یا درجنوب کشور 
 زنــان محلــي را مي توانیم با لباس هــاي رنگي

 مشاهده کنیم.« 
او لباس را نشان شــخصیت و طبقه اجتماعي 
افراد دانســته و ادامه مي دهــد: »لباس به دلیل 
امتیازات طبقاتي به وجود آمده و رنگ هم نشانه 
و شــاخص براي آن بوده است. از گذشته هم که 
رنگ لباس ها مشخص کننده سن، جنس و طبقه 
اجتماعي افراد بوده اند و در ایران هم این رنگ ها 
از دوره اي به بعد به ســمت تیرگي رفته اما این 
که حالا بیشتر جلب توجه مي کند، به دلیل ورود 

زنان به عرصه هاي اجتماعي است.«
با وجود این ســخنان، حتــي قرایي مقدم هم 
قبول دارد که تمایل نســل جوان امروزي بیشتر 
به استفاده از رنگ هاي روشــن تر است:   »رنگ 
مشــکي رنگ یأس و ناامیدي است درحالي که 
رنگ سفید نشانه پاکي و معصومیت است و باید 

بیشتر مورد استفاده قرار گیرد.« 
ارتباط ســرخوردگي با اســتفاده از رنگ هاي 

تیره
موضوعــي که حــالا دیگــر جــزو بدیهیات 
هرجامعه اي است، ارتباط شــادي و سرزندگي 
با اســتفاده از رنگ هاي روشــن است. »حسین 
باهر«، رفتارشــناس اجتماعي هــم در این باره 
به »شــهروند« مي گوید: »اســتفاده از رنگ ها 
درپوشش به لحاظ جامعه شناسي مبنا و مفهومي 
زیباشــناختی دارد اما اینکه مردمــي تمایل به 
استفاده از رنگ هاي تیره داشته باشند، صرف نظر 
مواردي که به ســلیقه فردي مرتبط است، نشان 

از تیرگي و اندوه درونــي دارد؛ مانند لباس هاي 
تیره رنگ که بیشــتر بــراي عزاداري اســتفاده 

مي شود.« 
او مســایل اجتماعــي، احســاس ناامنــي، 
ســرخوردگي یا به طور کل عوامــل رواني را در 
اســتفاده مردم از رنگ هاي تیره به طور اکثریت 
تأثیرگذار می داند: »البته استثنائاتی هم در این 
زمینه وجود دارد مثلا اســتفاده از چادر مشکي 
براي خانم ها در مراسم رسمی یا چادر سفید آنها 

در مراسم نماز جماعت.« 
به اعتقاد این رفتارشناس، مقوله »مکان« براي 
تعیین رنگ لباس در ایران بسیار تعیین کننده تر 
از »زمان« بوده اســت، به طوري که مثلا ولایات 
مختلف ایران رنگ های متفاوتی را براي پوشش 
به طور سنتی داشته و همچنان هم دارند. باهر از 
سلسله صفویان به عنوان تأثیرگذارترین دوره در 

این زمینه یاد می کند.
او استفاده از رنگ هاي تیره درجامعه را از جنبه 
بصري آن مورد اشــاره قــرار داده و به این نکته 
اکتفا مي کند که ترویج رنگ هاي سیاه مي تواند 
حاکمیت افســردگي را درمیان مردم رقم بزند، 
درحالي که به روشني مي دانیم که شعف و شادي 
در هرجامعه اي شرف مردم آن را تضمین خواهد 
کــرد و برنامه ریزان اجتماعي بایــد به آن توجه 

بیشتري داشته باشند. 
اما گذشــتن از میان مردمي که امــروز انواع 
رنگ ها را براي پوشــش خود انتخــاب مي کند، 
پاســخ هاي متفاوتي به دســت مي دهد؛ این که 
لباس مي تواند نشــان دهنده شــخصیت باشد و 
گاه یک ابزار ارتباطــي.  »مریم« که کارمند یک 
شرکت خصوصي است و لباس تیره مشکي به تن 
دارد، در این بــاره مي گوید: »مجبورم براي محل 
کارم از لباس هاي تیره رنگ استفاده کنم، در غیر 
این صورت با تذکر مواجه مي شــوم؛ نمي خواهم 
در اداره بــا من برخورد بدي شــود. ضمن اینکه 
لبــاس تیره به خصوص مشــکي بــا همه رنگي 
جور مي شــود، براي همین بیشــتر مواقع سعي 
مي کنم رنگ زمینه اي لباســم را مشکي انتخاب 
 کنم« »افسانه« هم 35 سال سن دارد در این باره 
مي گوید: »هربار به ادارات دولتي مي روم، حتما 
از لباس هاي تیره اســتفاده مي کنم چون در غیر 
این صورت یا نمي توانم وارد اداره شــوم یا برخي 
نگاه هاي خاص را تحمل کنم.« »صادق«، پســر 
41ساله اي اســت که معتقد اســت؛ رنگ هاي 
تیره او را لاغرتر و خوش اندام تر نشــان مي دهد 
و براي همین سعي مي کند بیشتر از آن استفاده 
کند. علیرضا هم پسر 30ساله اي است که لباس 
تیره به تن دارد. او البته درحال رفتن به مراســم 
درگذشت یکي از بزرگان فامیل است و درمقابل 

سوالاتي از این دست پاسخ مي دهد:  
 - مادربزرگ قبــل از این که از دنیا برود، گفته 
بود بعد از مرگم لباس روشن بپوشید اما وقتي از 
دنیا رفت، اینطور نشــد و گفتند  بي احترامي به 
مرحوم اســت، براي همین من هم لباس مشکي 
به تــن دارم. البته من کمتــر از لباس هاي رنگ 
تیره استفاده مي کنم، شــاید این موضوع بیشتر 
در میان زنان رواج داشــته باشد، مثلا چادر مادر 
من همیشه مشکي است و حتي روسري هم که 
به ســر مي گذارد، رنگ تیره اســت. وقتي به او 
مي گویم چرا همیشــه تیره؟ مي گوید: خب مادر 

ما عادت کرده ایم اینطور لباس بپوشیم.« 

شــهروند|  معــاون امــور زنــان و خانــواده 
گذشــته  چهارشنبه شــب   رئیس جمهــوری، 
بــه برنامــه »در حاشــیه« تلویزیون رفــت تا از 
ناگفته هایش بگوید؛ از وضع آسیب های اجتماعی 
تا دلایل طرفداری اش از ورود زنان به ورزشــگاه ها. 
موضوعاتی که پس از پخش این برنامه، خیلی ها در 

فضای مجازی به آنها واکنش نشان دادند. 
شــهیندخت مولاوردی در ایــن برنامه با مثبت 
ارزیابی کردن اقدامات انجام شده در حوزه کاهش 
آســیب های اجتماعــی، گفت: »در حــال حاضر 
 کشــور با روند رو به رشــد آســیب های اجتماعی

 مواجه است.« 
او در واکنــش به این ســوال که بــه نظر برخی 
منتقدان، معاونت امور زنان و خانــواده ورود زنان 
به ورزشــگاه ها را در اولویــت قــرار داده و به فکر 
کانون خانواده نیســت، گفت: »چنین اظهارنظری 
به طور کامل غیرمنصفانه اســت. ما تلاش کرده ایم 
به گونه ای معتدل به جوانب مختلف حوزه زنان نگاه 
کنیم؛ این درحالی اســت که در دولت قبل مسائل 
زنان و خانواده به یک یا دو موضوع تقلیل پیدا کرده 
بود. موضوع ورود بانوان به ورزشگاه ها یک بار از من 
پرسیده شد و با توجه به آن که قبلا امکان ورود زنان 
به برخی ورزشگاه ها فراهم بود، من در پاسخ به این 
پرسش گفتم که پس از گذشت 3۶ سال از پیروزی 
انقلاب اســلامی، نظام باید بتواند ایــن موضوع را 
مدیریت و سازوکارهای لازم را در این زمینه فراهم 

کند. بنابراین ما هیچ وقت نخواســته ایم که بی در و 
پیکر، درِ همه ورزشــگاه ها به روی زنان باز شــود؛ 
بلکه معتقدیم که حضور زنان در ورزشــگاه ها باید 
با رعایت اصول مذهبی، شرعی، عرفی و قانونی در 

برخی رشته ها فراهم شود.« 
شــهیندخت مــولاوردی ادامــه داد: »تــلاش 
می کنیم با یافتن جایگزینی مناسب برای مرخصی 
۹ماهه زایمان زمینه ای را فراهم آوریم که هم حق 
زنان ضایع نشــود و هم به قانونی قابل اجرا دســت 

پیدا کنیم.« 
او در بخش دیگری از صحبت هــای خود درباره 
اشــتغال زنان گفت:   »نمی توان حکم کلی را برای 
میزان رسیدگی زنان شــاغل به فرزندان شان صادر 
کرد. اگر سعی نکنیم شــرایط لازم را برای اشتغال 
زنان فراهم کنیــم، به گونــه ای که آنهــا بتوانند 
نقش های چندگانه خود را ایفا کنند، ممکن اســت 
زنان قادر نباشــند به همه نقش های خود به خوبی 

بپردازند.« 
معاون رئیس جمهوری در امور زنــان و خانواده 
ادامه داد: »برخی از زنان به دلیل نیاز ممکن اســت 
ساعت ۶ صبح از خانه خارج شوند و عصر بازگردند؛ 
اما با مدیریت و مشــارکت ســایر اعضای خانواده 

می توانند نقش های خود را به خوبی ایفا کنند.« 
مولاوردی در پاسخ به این پرسش که آیا اشتغال 
زنان باعث ضربه خوردن به خانواده ها نمی شــود، 
هم گفت: »مطلوب این است که شرایط به گونه ای 

فراهم شــود تا مردان پس از ســاعات مشخصی به 
خانه برگردند و به وظایف پدری و همســری خود 
برســند. اکنون به ندرت خانواده ها بــه یک نان آور 
متکی هســتند، بنابراین زنان نیز به اشتغال روی 
آورده اند. در این شــرایط حاکمیت باید به گونه ای 
عمل کند که امکان ایجــاد توازن بین کار و زندگی 
زنان فراهم شــود و تسهیلاتی فراهم کنند که زنان 
بتوانند در کنار مســئولیت های اجتماعی خود به 

نقش مادری و همسری نیز بپردازند.« 
او با بیان این کــه دســتگاه های مختلفی مانند 
کمیتــه امــداد، ســازمان بهزیســتی، دبیرخانه 
شــورایعالی انقــلاب فرهنگی، شــورای فرهنگ 
عمومی، شــهرداری تهران و وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی در زمینه خانواده مسئولیت هایی را 
برعهده دارند، گفت: »وظیفــه معاونت امور زنان و 
خانواده، هماهنگی و مدیریت ظرفیت هاســت. در 
این جهت از پیمایش ملی خانواده که در دانشــگاه 
خوارزمی درحال انجام است، حمایت و علاوه بر آن 
اطلس جامع زنان را تدوین کرده ایم. برنامه کنترل 

و کاهش طلاق نیز نوشته شد و درحال اجراست.« 
مولاوردی با مثبت ارزیابی کردن اقدامات انجام 
شده در حوزه کاهش آســیب های اجتماعی، ادامه 
داد: »در حــال حاضر کشــور با روند رو به رشــد 
آسیب های اجتماعی مواجه است و نمی توان انتظار 
داشــت که در سه ســال اخیر تغییر در جهت کلی 
حاصل شود؛ اما اکنون موضوع کاهش آسیب های 

اجتماعی مورد توجه مقامات عالی کشــور است و 
کاهش این معضلات در دستور کار دستگاه ها قرار 

گرفته است.« 
معاون رئیس جمهوری در امور زنــان و خانواده 
در ادامه با اشاره به تدوین ســند سیاستی اجرایی 
اشــتغال پایدار، گفت: »این سند در زمینه اشتغال 
دختــران فارغ التحصیل و زنان سرپرســت خانوار 
تدوین شده است. درحال حاضر بخش غیررسمی 
اشتغال درحال زنانه شدن اســت، بنابراین در این 
ســند تلاش کردیم به راهکارهایی دست یابیم که 
به توانمندســازی اقتصادی زنــان و افزایش نرخ 
مشارکت اقتصادی آنان کمک کند. درحال حاضر 
یکی از نگرانی های موجود در زمینه زنانی که اعتیاد 
خود را ترک می کنند، بازگشت آنها به اعتیاد است 
و علاوه بر آن زنان زندانی لازم اســت مهارت هایی 
داشــته باشــند تا پس از خروج از زندان بتوانند از 
آنها بهره ببرند، بنابراین ما مشــارکت دستگاه های 
 ذیربط را بــرای مهارت آموزی این دســته از زنان

 جلب کرده ایم.« 
او درباره فروش کودکان قبل از تولد به عنوان یکی 
دیگر از حاشیه های معاونت امور زنان گفت: » در روز 
جهانی مبارزه با مواد مخدر یکی از خبرنگاران از من 
در این زمینه ســوال کرد و من در جواب گفتم که 
اخیرا یکی از اعضای شورای شهر گفته که برخی از 
کودکان قبل از تولد فروخته می شوند، درحالی که 
حتی یک مورد نیز برای جامعه اسلامی زیاد است.« 

روي خط خبرخبر

 مسجدجامعی در تهرانگردی دیروزش 
با موضوع آب:  

نیترات آب در آب بعضی مناطق 
تهران زیاد است

شهروند|  احمد مســجد جامعی، عضو شورای 
شهر تهران در تهرانگردی خود این بار به کشف آب 

و بررسی روند تصفیه آب پرداخت. 
او صبح دیروز، نخستین تهرانگردی شهریورماهی 
خود را به آب گردی اختصاص داد و در نخســتین 
برنامــه خــود میهمــان معاونت فنــی و عمرانی 
شــهر تهران شــد و از تصفیه خانه دریاچه شهدای 
خلیج فارس بازدید کرد. مسجدجامعی در ادامه به 
شرکت تأمین و تصفیه آب و فاضلاب تهران رفت و 
از نزدیک در جریان روند تصفیه آب و فاضلاب قرار 

گرفت. 
براساس گزارشــی که مسئولان این شرکت ارایه 
کردند، 14 هزار لیتر آب از سدهای کرج، طالقان، لار، 
لتیان، ماملو وارد تصفیه خانه های تهران می شود و 
همچنین 480 حلقه چاه تأمین آب تهران را برعهده 
دارند.  او با بیان این که آب کرج 35 کیلومتر مسافت 
را طی می کند تا به تهران برسد، گفت: »این آب به 
دلیل قرار گرفتن با هوا دارای اکسیژن زیادی است؛ اما 
متأسفانه فاضلاب و زباله هایی که رستوران ها داخل 
رودخانه کن می ریزند، سبب بروز مشکلاتی شده که 
باید این رستوران ها هم به مانند رستوران های اطراف 

تهران ساماندهی شوند.« 
این عضو شورای شهر تهران در بخش دیگری از 
ســخنان خود درباره وضع نیترات در آب نیز گفت: 
»براساس سخنان مسئولان، میزان نیترات در آب 
محلاتی که از طریق سیستم آبرسانی شهری تغذیه 
می شوند، در حد مناسبی است؛ اما در برخی از مناطق 
شهر که توسعه شهری بدون زیرساخت های آب و 
فاضلاب ایجاد شده، مردم از چاه های عمیق استفاده 
می کنند که در این مکان ها میزان نیترات آب زیاد 
اســت.«  او در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
این که آب پس از ورود به تهــران از لحاظ میکروب 
و آلایندگی آزمایش مي شــود، گفت: »همچنین 
آزمایــش آب چاه هــا نیز به طور تخصصــی انجام 
می گیرد و تمام روش ها براساس استانداردها ست.« 

مســجد جامعی با بیان این که خوشــبختانه از 
جنجال های وجود نیترات در آب خبری نیســت؛ 
چرا که اقدامات پیشــگیرانه خوبی صورت گرفته 
اســت، گفت: »در برخی از مناطــق جنوبی مردم 
برای دسترســی به آب از چاه های متفرقه استفاده 
می کردند که خوشبختانه با همکاری دستگاه های 
نظارتی این چاه ها پلمپ شــد و با ورود  آب ســد 
ماملو کیفیت آب ارتقا یافت.« در ادامه تهرانگردی 
شهریور ماهی مســجدجامعی، او با بیان این که آب 
مسأله بســیار مهمی اســت، گفت: »آب در تهران 
بسیار مهم اســت؛ چرا که این شهر برای تأمین آب 
خود از تمام ظرفیت های دامنه های البرز اســتفاده 
کرده تا آب مصرفی مردم خــود را تأمین کند.« او با 
بیان این که سدهای لار، ماملو، لتیان، کرج، طالقان و 
همچنین 480 حلقه چاه تأمین آب تهران را برعهده 
دارند، ادامه داد: »این در حالی اســت که کرج نیز به 
کلانشهر بدل شــده و برای تأمین آب مصرفی خود 
در پی افزایش جمعیتش، قطعا در آینده با مشکل 
مواجه می شود و این رویه که یک استان آب استان 
دیگر را تأمین کند، پیچیده است؛ چراکه مسأله آب 
برای شهروندان حیاتی است.« او با اشاره به ساخت 
تصفیه خانه دریاچه چیتگر، با بیان این که 30 میلیارد 
تومان هزینه ساخت تصفیه خانه شده و امیدواریم 
ظرف مدت 4 ماه آینده به بهره برداری برسد، گفت: 
»چرا کــه در مرحله اول این تصفیه خانــه آب وارد 
شده به دریاچه از رودخانه کن را تصفیه می کند و در 
فصلی که آبگیری متوقف است، نسبت به تصفیه آب 
موجود در دریاچه اقدام می کند که به بازچرخانی آب 

کمک ویژه ای خواهد شد.« 

رئیس سازمان بهزیستی کشور خبر داد:

منصرف شدن 2800 زن از 
»خودکشی« پس از مشاوره

ایسنا|   رئیس ســازمان بهزیستی کشور گفت: 
»تاکنون 2800 زن با بهره مندی از مشاوره اجتماعی 
از خودکشی منصرف شده اند.« او در ادامه گفت: »در 
استان البرز بالغ بر 4 هزارکودک بازمانده از تحصیل 
وجود دارد که نیازمند توجه و حمایت هســتند.« 
انوشیروان محسنی بندپی با بیان این که پیشگیری 
از شیوع آسیب های اجتماعی و معلولیت و همچنین 
ارایه خدمات اســتاندارد توانبخشــی جزو اهداف 
سازمان بهزیستی است، ادامه داد: »به همت 22 هزار 
نیروی توانمند ســازمان بهزیســتی و در راستای 
پیشگیری از آسیب اجتماعی اقدامات خوبی انجام 
شده است.« او از اجباری شــدن غربالگری ژنتیک 
سخن به میان آورد:  »متأسفانه سالانه 25 تا 30 هزار 
کودک معلول درکشور متولد می شود، لذا 3 استان 
به عنوان پایلوت برای اجرایی کردن غربالگری ژنتیک 
در دســتور کار قرار گرفته اند.« این مسئول با بیان 
این که با تمام موسسات علمی برتر دنیا تفاهمنامه ای 
برای استفاده از آخرین تکنولوژی به منظور بازگردانی 
معلولان منعقد کرده ایم، گفت: »تمام معلولان باید از 
تجهیزات توانبخشی کشور استفاده کنند.« محسنی 
بندپی در ادامه بــه آمار کودکان بازمانده از تحصیل 
استان البرز اشــاره کرد: »درحال حاضر چهار هزار 
کودک بازمانده از تحصیل در استان وجود دارد که 
با تلاش های صورت گرفتــه 400 کودک به چرخه 
تحصیل بازگشته اند.« رئیس سازمان بهزیستی با 
تأکید بر بهره گیری بیش ازپیش از ظرفیت خیرین 
گفت: »مداخلات به هنگام اجتماعی و تشــویق در 
راستای استفاده از ظرفیت خیرین از اهمیت زیادی 
برخوردار است؛ چراکه سازمان بهزیستی به تنهایی 

قادر به پاسخگویی همه نیازها نیست.« 
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